



## Oman Penal Code

### National Payment Systems Law - Article 63

A penalty of imprisonment for a period not less than (1) month and not exceeding (2) years, and a fine not less than (100) Omani Riyals and not exceeding (500) Omani Riyals, or either of these penalties, shall be imposed on whoever deliberately issues a direct debit order that is irrevocable, without there being a valid payment or sufficient funds or credit to cover its value at the time of its issuance, or if the debtor prevents its payment to the beneficiary for an invalid reason.

The court shall order the convicted person to pay an amount equivalent to the unpaid value of the direct debit order, which is irrevocable, along with interest calculated from the date of issuance of this order until full payment, in addition to compensation upon the victim's request.

### Cheque Crimes - Article 356

Whoever commits any of the following acts shall be punished by imprisonment for a period no less than a month and not exceeding (2) two years, and a fine no less than (100) one hundred Rial Omani and not exceeding (500) five hundred Rial Omani:

- gives a cashable cheque not met with an existing balance, the balance of which is less than the value of the cheque, or the account is closed.
- withdraws, after giving the cheque, all or part of the consideration, so that the remainder does not fulfil its value.
- orders the drawee not to cash the cheque.
- writes or signs the cheque in a manner that prevents its cashing.
- endorses or delivers to another a cheque payable to its carrier, with the knowledge that it is not met with consideration sufficient to fulfil its full value, or that it is non-cashable.

In all cases, the court shall oblige the convict of the crime to pay the value of the cheque and expenses incurred by the beneficiary, on the basis of a complaint by those concerned.

## قانون الجزاء العماني

### قانون نظم المدفوعات الوطنية - المادة (٦٣)

يعاقب بالسجن مدة لا تقل عن (١) شهر، ولا تزيد على (٢) سنتين، وبغرامة لا تقل عن (١٠٠) مائة ريال عماني، ولا تزيد على (٥٠٠) خمسمائة ريال عماني، كل من أقدم عمداً على إصدار أمر بالخصم المباشر غير القابل للإلغاء ليس له مقابل وفاء قابل للدفع، أو كان المقابل غير كاف، أو منع المصرف عن الوفاء بقيمته لإصداره أمراً له بعدم الدفع إلى المستفيد بغير سبب مشروع.

ويجوز للمستفيد الذي ادعى بالحق المدني أن يطلب من المحكمة أن تقضي له بمبلغ يعادل المقدار غير المدفوع من قيمة الأمر بالخصم المباشر غير القابل للإلغاء وعوائده عن هذا المقدار محسوبة من يوم تقديم هذا الأمر للوفاء، فضلاً عن التعويض عند الاقتضاء.

### جرائم الشيكات - المادة (٣٥٦)

يعاقب بالسجن مدة لا تقل عن شهر، ولا تزيد على (٢) سنتين، وبغرامة لا تقل عن (١٠٠) مائة ريال عماني، ولا تزيد على (٥٠٠) خمسمائة ريال عماني كل من ارتكب أحد الأفعال الآتية:

- أعطى شيكاً قابلاً للصرف لا يقابله رصيد قائم، أو كان الرصيد أقل من قيمة الشيك، أو كان الحساب مغلقاً.
- سحب بعد إعطاء الشيك كل المقابل أو بعضه، بحيث لا يبقى الباقي بقيمته.
- أمر المسحوب عليه بعدم صرف الشيك.
- حرر الشيك أو وقع عليه بصورة تمنع صرفه.
- ظهر لغيره أو سلم شيكاً مستحق الدفع لحامله، وهو يعلم أنه ليس له مقابل يفي بكامل قيمته، أو أنه غير قابل للصرف.

وفي جميع الأحوال، تقضي المحكمة - بناء على طلب ذوي الشأن - بإلزام المحكوم عليه في الجريمة، بدفع قيمة الشيك والمصروفات التي تحملها المستفيد.